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Valkjärven lintuprojektin tausta
• Projekti sai alkusysäyksen kun Arkadian yhteislyseon opettaja Mika 

Sipura saapui 9.8.2022 Klaukkalan rotareiden vieraaksi ja piti 
esitelmän Valkjärven tilaa koskevasta yhteislyseon tutkimuksesta.

• Mika Sipuran esitys Valkjärven tilasta:
https://rotary.fi/nurmijarviklaukkala/ajankohtaiset/valkjarven-tilasta-tehty-iso-
tutkimus-mika-sipuran-johdolla/

• Tutkimuksessa tuotiin selkeästi esille myös lintujen 
pesintäolosuhteiden haasteita ja tästä rotareiden jäsen Ari Niiniviita 
yhdessä kaverinsa Tapio Tiirikaisen kanssa saivat idean pistää pystyyn 
projekti tukemaan lintujen elinolosuhteita Valkjärvellä.

https://rotary.fi/nurmijarviklaukkala/ajankohtaiset/valkjarven-tilasta-tehty-iso-tutkimus-mika-sipuran-johdolla/


Aloitustapaaminen
• Projektin aloituspalaveriin 

sunnuntaina 30.10.2022 kutsuttiin 
yhteisöjä ja yksityishenkilöitä, jotka 
voisivat olla asiasta kiinnostuneita

• Aloituspalaveri sai erittäin hyvän 
vastaanoton ja projekti sai 
tukijoikseen seuraavat yhteisöt:

• Nurmijärvi – Klaukkalan rotaryklubi ry

• Valkjärven kyläyhdistys

• ProValkjärvi ry

• Keski- ja Pohjois-Uudenmaan Lintuharrastajat Apus ry

• Nurmijärven Luonto ry

• Lions club Klaukkalan Leat

• K-Rauta Korpisaari

Aloitustapaamisen osallistujat. Kuva Tapio 
Tiirikainen



Tutustuminen Valkjärven nykytilaan
• Projekti piti pari suunnittelukokousta ja kävi soutamassa Valkjärvellä rantoja katsomassa ja etsimässä nykyisiä 

telkänpönttöjä

• Samoin projekti vieraili Lempäälän Ahtialanjärvellä tutustumassa siellä toteutettuun lintujen pesinnän kehitysprojektiin

• Lopputuloksena näistä alustavista selvityksistä projekti päätti toteuttaa ensin protopöntön rakentamisen ja sen jälkeen 
talkoot 20 telkänpöntön rakentamiseksi keväällä 2023

Minna-Mari Harju sanoo ”Souda 
tuonne” ja Tapio souti

3 vanhaa pönttöä löytyi. Tukkakoskelo edellä ja telkät 
perässä.

Kuvat Ziljihan Bahana



Projekti käynnistyy

• Alussa arvioitiin tarvittavia materiaaleja ja jaettiin hankintojen tekeminen eri tukiorganisaatioille

• Erkki Pursiainen oli rotareiden edustajana projektissa ja toimi Valkjärven kyläyhdistyksen 
yhteyshenkilönä sekä osallistui merkittävällä tavalla pönttöjen esivalmisteluun

• Tapio sekä pari muuta henkilöä projektista (Tapio sopii) osallistuvat protopöntön rakentamiseen, 
jotta saamme hyvät speksit sitten talkoissa rakennettaviin loppuihin pönttöihin

• Protopönttö tehdään Pesosen Markun verstaalla (Valkjärventie 300), missä on hyvät koneet sekä 
halkaisuun, katkaisuun että kaikkeen muuhun.

• Protopöntön tekemisen yhteydessä sovitaan sitten missä/milloin rakennustalkoot pidetään

• Varsinainen työntekeminen alkoi tammikuussa, kun projektin ydinryhmä kokoontui ja teki 4 
protopönttöä yhdessä rotareiden Markun ja Erkin kanssa

• Erityiskiitos Markku Pesoselle osallistumisesta suunnittelu- ja rakennusvaiheeseen sekä työpajan 
käytöstä projektin hyväksi protojen valmistuksessa



Protojen rakentaminen

Protorakennusporukasta kaksi eli Ritva Leino 
ja Tapio Tiirikainen. Kuva Markku Pesonen

20230112 telkänpöntön prototyypin tekijät 
Ritva Minna-Mari ja Markku. Kuva Tapio 
Tiirikainen.

• Näiden avulla saatiin hyvät speksit tarvikehankinnoille sekä rakentamistalkoiden suunnittelulle
• Laudat saatiin K-Rauta Korpisaarelta ja Paavo Puokalta
• Huomattiin rakennustöitä merkittävästi nopeuttavaksi, jos tietyt pöntön osat olisivat jo ennen 

talkoita tehdyt



Talkoiden esivalmistelut
• Valkjärven lintuprojekti siirtyi taas yhden vaiheen lähemmäs loppua, 

kun Klaukkalan rotareiden ”iskuryhmä” käytti pari päivää ja 
esivalmisteli pönttöjen seinät ja etulevyn.

• Aiemmin tammikuussa oli tehty 4 protopönttöä, joten suunnitelmat 
siitä, millaisista osista pönttö kootaan, olivat valmiina. 

• Viikolla Markku valmisteli sarjavalmistusta varten jonkin verran 
seinälautoja ja jigin molempien sivuseinien ja takaseinän tekoa 
varten. Sama jigi oli käypänen myös kattoelementtien tekoon ja 
etuseinien rimoitukseen.

• Seuraavaksi valittiin urakkapäivät ja sitten laitettiin koneet käyntiin.



Talkoiden esivalmistelut
• Esivalmisteiden sarjavalmistus pyörähti perjantaina käyntiin, kun Juha saapui seinien kokoajaksi. 

Sahaajalla oli kiire, kun Juha paukutteli naulapyssyllä seinäelementtejä kasaan

• Lauantaina Erkki tuli kattoelementtien tekemisen, pohjalautojen tekemisen ja etuseinien 
rimoituksen sarjavalmistukseen. Sirkkeli soi ja naulapyssy paukkui

Esivalmistelut valmiina. 
Kuva Markku Pesonen.

Seinäelementtien tekoa. Kuva Erkki 
Pursiainen.

Katot, pohjat ja etuseinärimat. Kuva Juha 
Koivisto.



Talkoovalmistelut
• talkoot muuttuivat pönttöjen rakentamisesta pönttöjen 

kokoamistalkoiksi.
• Samaan aikaan tehtiin projektin markkinointia sekä 

tukiyhdistysten jäsenille että myös Nurmijärven Uutisten 
avulla koko Nurmijärvelle ja tavoitteena oli löytää sekä 
talkoolaisia että maanomistajia, joiden Valkjärven 
rantatonteille projektin rakentamat telkänpöntöt on 
tarkoitus lahjoittaa.

• Ennen talkoiden aloittamista projekti oli löytänyt 10 
maanomistajaa, jotka olivat antaneet luvan ripustaa 
tonteilleen 15 telkänpönttöä.

• Sitten tulikin jo maaliskuun alku ja pönttöjen 
kokoamistalkoiden aika 4.3.2023



Talkoot 4.3.2023 Valkjärven koululla
• Henri Stenroos haki Tapio Tiirikaisen ja siitä ajoivat sohjoisessa kelissä Markulle hakemaan tarvikkeet talkoopäivään. 

Pakattiin auto, joka tuli ihan täyteen seinä- ja kattoelementtejä ja sinne juuri mahtui yksi protopönttö mukaan. 
Saavuimme Valkjärven koululle.

• Alkuinfon jälkeen ja tehtävien jakamisen jälkeen päästiin vauhtiin

• Henkka ja Mikko aloittivat pönttöelementtien kasaamisen. Se sujui kuin ammattilaisilta konsanaan. Pian meillä oli 
jo 10 pöntön runkoa kasassa

Ritva ja Heikki leikkasivat huovista sopivat 
palat ja sitten alkoi huopien asentaminen 
kattoihin. Kuva Ziljihan Bahana.

Henkka pitää kiinni ja Mikko ruuvaa ruuvit 
kiinni. Kuva Ziljihan Bahana.

Tapio ruuvaa ruuveja kattoon, jotta katto 
saadaan johdolla kiinni pönttöön. Kuva 
Ziljihan Bahana.



Talkoot 4.3.2023 Valkjärven koululla

Zill polttaa narunpäitä. Kuva Tapio 
Tiirikainen.

• Tapio alkoi porata kiinnitysreikiä hihnoille ja nostonaruille
• Zill kuvasi tekemistämme
• Henkka hakee kotoaan sähköjohtoa, josta kuorimalla saadaan johdot kattojen kiinnittämiseen
• Narun päät poltettiin, että ne voitiin vetää pöntön ripustusrei’istä läpi. Se oli Zillin homma

Koulun puutyöluokka oli melko täynnä. 
Kuva Ziljihan Bahana.

Henkka ja Mikko sahaushommissa. Kuva 
Ziljihan Bahana.



Talkoot 4.3.2023 Valkjärven koululla
• Kahvitauko! Apuksen tarjoamat herkulliset eväät ja Valkjärven kyläyhdistyksen tuoma kahvi 

maistuivat. Siinä samalla saimme rupatella ja suunnitella miten työt saadaan valmiiksi

• Kahvien jälkeen viimeiset kierrokset ja homma oli tehty klo 15

Kuvassa upeat pöntöt ja tekijät: Heikki Kiuru, Ritva Leino, Tapio Tiirikainen 
ja Henri Stenroos. Kuvasta puuttuu Mikko Alakorva sekä kameran takana 
ollut Zill. Kuva Ziljihan Bahana

Mahtava pönttörivistö. Kuva Ziljihan Bahana



Maanomistajien lähestyminen
• Projektin tarkoituksena oli rakentaa 20 

telkänpönttöä ja luovuttaa ne rantatonttien 
omistajille

• Kaksi tapaa
• Julkinen haku lehti-ilmoituksilla

• Maanmittauslaitokselta (hyvät lintupaikat) 20 tontin 
omistajien yhteystiedot => kirje omistajille

• Molemmat toivat tulosta, julkinen haku oli 
hieman tuottavampi

• Tällä hetkellä 16 pöntöllä on sijoitusosoite



Pönttöjen ripustaminen

• Kahden hengen iskuryhmä 
(Henri Stenroos, Tapio 
Tiirikainen) tiukka työpäivä 
18.3.2023

• He kiersivät ympäri Valkjärveä ja 
kävivät kiinnittämässä 9 pönttöä 
sovittujen rantatonttien puihin. 

• Kävi jopa niin, että kun yhden 
tontin naapuri huomasi, mitä 
pojat tekevät ja tuli juttusille, 
niin hänkin halusi ja sai yhden 
pöntön omalle tontilleen.

• Toinen päivä tulee huhtikuun 
alussa, kun sääolot helpottavat Tapio ripustettujen pönttöjen 

vieressä. Kuvat Henri 
Stenroos



Projektin lopputulos
• Klaukkalasta löytyi sopivasti vapaaehtoisia tekijäitä projektiin

• Tapio Tiirikaisen panos oli elintärkeä

• Projektille saatiin selkeä tavoite: 20 telkänpönttöä

• Tukiyhteisöt tekivät hyvää sisäistä markkinointia ja Nurmijärven Uutiset hoiti 
julkisen markkinoinnin

• Kustannukset saatiin sopivasti jaettua eri organisaatioiden kesken, jolloin 
kenenkään osuus ei noussut liian korkealle

• Tekemisen valmistelut ja talkoot onnistuivat

• Maanomistajia tavoitettiin ja he innostuivat asiasta

• Telkät saavat 20 uutta pönttöä asunnoikseen kevään aikana

• Mika Sipuran tutkimuksen huomaama yksi epäkohta on saanut merkittävän 
parannuksen

• Projekti onnistui!



Telkkäpari. Kuva Ari Niiniviita


